



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

## MINUTES OF MEETING OF THE EXECUTIVE COMMITTEE ON 29 JANUARY 2021 AT 3 PM (CET), BY VIDEOCONFERENCE

### MEMBERS PRESENT OR REPRESENTED

Pedro de GOUVEIA e MELO  
Gabriele DONÀ  
Elisabeth de BOISSIEU  
Lorenzo CONTI  
Jean PATRIMONIO  
Nicole HIRST  
Rosanna MARZOCCA  
Riccardo ABETI  
Gérard ABITOL (represented by Proxy to Paola TARCHINI)  
Francesco AVOLIO  
Francesco ADAVASTRO (represented by Proxy to Paolo RE)  
Cédric BELLWALD  
Carlos BOTELHO MONIZ  
Lucio CAMALDO  
Agustín CRUZ  
Anne HILTZER-HUTTEAU  
Joë LEMMER  
Lamberto LIUZZO  
Romain LUTGEN  
Maurizio MAZZONI  
Crina NEGOITA  
Paolo RE  
Valentina ROBERTO  
Antoni ROMANI  
Francesco SAMPERI  
Dana SERGHIE  
Paola TARCHINI  
Bruno TELCHINI  
Pierluigi VASILE



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

The members of the Executive Committee of the U.A.E met on Friday, 29 January 2021 at 3 pm (CET) by videoconference:

The following items were on the agenda:

1. Berlin Congress 2021 - update
2. UAE Scholarship 2021 - update
3. General Assembly 2021 - candidacies
4. Proposed Online UAE activities for the first semester of 2021
5. Publication of Naples Congress Proceedings – update
6. Revision of the UAE Bylaws – discussion of the revised proposal previously circulated by the Bureau
7. UAE internal procedure to respond to requests for opinion from the Italian National Bar Council (such as on the [18 December 2020 proposal on the Piano nazionale di ripresa e resilienza](#))
8. Fees of webmaster and communications services provider – update
9. Miscellaneous/AOB

The President, Pedro de GOUVEIA e MELO, opened the meeting with a warm welcome to all the participants of the Executive Committee by videoconference.

### 1) Berlin Congress 2021 - update

Pedro de GOUVEIA e MELO reported that the objective was still to organise the 2021 Congress in Berlin, as discussed at the previous meeting of the Executive Committee. In addition, as it might not be possible to hold the Congress in person if not all attendees had been vaccinated for Covid-19, there should be a contingency plan to hold the Congress virtually, by videoconference.

The Bureau was selecting speakers for the round-the table sessions and would be contacting them in the next few weeks.

Pedro de GOUVEIA e MELO and Gabriele DONÀ would resume contact with the Italian Embassy in Berlin to check whether the venue was still available.

The Bureau would update the Executive Committee on the position by email probably around April /May 2021.



## 2) UAE Scholarship 2021 - update

Pedro de GOUVEIA e MELO reported that the 2021 Scholarship had been live for the past few weeks and that details had been uploaded on the U.A.E website.

He appealed on behalf of the Bureau for members of the Executive Committee to contact their local Bar Association and colleagues to attract more applications. Personally, this week he had contacted the Portuguese Bar Association.

Lorenzo CONTI proposed that it might be useful to send each member of the Executive Committee an image of the poster for the Scholarship to send to his/her local Bar Association and colleagues. Although noting that the newsletter sent to the UAE database on 19 January 2021 already included a link to the poster, Pedro de GOUVEIA e MELO agreed that it could be helpful to send a dedicated email to the members of the Executive Committee, which will be done in the next few days.

## 3) General Assembly 2021 - candidacies

Rosanna MARZOCCA presented her candidacy for organising the General Assembly in November 2021 in Bari, Puglia. She would propose the academic topics for the General Assembly at the next Executive Committee meeting.

The Executive Committee thanked her initiative and approved the candidacy of Bari unanimously.

## 4) Proposed Online UAE activities for the first semester of 2021

Pedro de GOUVEIA e MELO said that Lorenzo CONTI would present to the Executive Committee the Bureau's idea to incentivise contact within the Association over the next few months when members could not meet in person.

The Bureau had discussed possible initiatives that could be taken to keep in touch and stay together virtually this year before members of the Association could meet in person.

Lorenzo CONTI reported that the Bureau's proposal was to hold a series of webinars/meetings every 1-2 months on different topics of interest (specific and general) such as issues that affect our profession - for example, how to deal with fees during the pandemic; how to manage a law firm during a pandemic. External speakers would also be invited.

The meetings will be held via MS Teams and will each last about 1 - 1 ½ hours.

A proposal for these meetings will be circulated to the Executive Committee. The webinars will start at the end of February/ March 2021.

Pedro de GOUVEIA e MELO added that the meetings were open to all members of the Association, and that they would be informal discussions, moderated by one member of the Executive Committee. Agustin CRUZ had offered to moderate one of the first webinars.

This initiative was approved unanimously by the Executive Committee.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

### **5) Publication of Naples Congress Proceedings – update**

Gabriele DONÀ reported that the proceedings of the Naples Congress were sent to the publishers last year and that their publication was in progress. He was monitoring this with Pedro de GOUVEIA e MELO and Claude BONTINCK.

Gabriele DONÀ said that he hoped to have good news on this in the next month.

### **6) Revision of the UAE Bylaws – discussion of the revised proposal previously circulated by the Bureau**

Pedro de GOUVEIA e MELO summarised what the Bureau had done since 2019: it had circulated a first draft of the revised Bylaws at the Executive Committee meeting in Milan in January 2020. Comments on the draft were then consolidated by Joë LEMMER on behalf of the Honorary Presidents, which he sent to the Bureau. The Bureau considered their comments in detail and adapted its proposed revision to take into account the views of the Honorary Presidents. Earlier this week, the Bureau circulated to the Executive Committee compared versions of the Bylaws (English and French).

He pointed out that the main objectives of the revision were to:

- (i) adapt the Bylaws to the reality of the Association.
- (ii) harmonise the wording of the English and French versions.
- (iii) clarify the position of the membership of the Honorary Presidents.

A discussion ensued regarding the following Articles of the proposed revised Bylaws: Articles 3 c), 5.1 and 5.5, 6.2- 6.5 and 6.12, 7.4 and 7.6 and 9.2.

During these discussions, there were interventions by Riccardo ABETI, Elisabeth de BOISSIEU, Carlos BOTELHO MONIZ, Agustin CRUZ, Pedro de GOUVEIA e MELO, Joë LEMMER, Paola TARCHINI, and Bruno TELCHINI who congratulated the Bureau for their work on the revised draft, which he thought was very well balanced.

The Executive Committee would first need to approve the revised Bylaws, following which a meeting of the General Assembly would be convened, if possible in Berlin, or if it was not possible to meet in person in Berlin, at the General Assembly in Bari.

Elisabeth de BOISSIEU said that she would make the further amendments to the proposed revised Bylaws reflecting the comments discussed above. She would circulate a revised draft to the Executive Committee by email as soon as possible, to which members should respond with their comments in writing, and proposed that the revised bylaws be approved by the Committee through written procedure.

The Committee unanimously approved this procedure.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

**7) UAE internal procedure to respond to requests for opinion from the Italian National Bar Council (such as on the [18 December 2020 proposal on the Piano nazionale di ripresa e resilienza](#))**

Rosanna MARZOCCA reported that she was the U.A.E delegate for relations with the *Consiglio Nazionale Forense*. In that role, she proposes that a working group be created to put forward the views of the U.A.E on issues or questions which the *Consiglio Nazionale Forense* raises with the committee of the most representative associations.

It was proposed that Lucio CAMALDO, Gabriele DONÀ and Paolo RE be part of this working group, which would be coordinated by Rosanna MARZOCCA to deal with matters exclusively related to Italian law. They would discuss any issues raised by the *Consiglio Nazionale Forense* which require a response and would then put forward a proposed reply for the approval of the Bureau.

Francesco AVOLIO said that he was also wished to be part of this working group.

Paola TARCHINI and Bruno TELCHINI thanked Rosanna MARZOCCA on behalf of Executive Committee for her excellent work on this.

The Executive Committee unanimously approved this proposal.

**8) Fees of webmaster and communications services provider - update**

Pedro de GOUVEIA e MELO reported that the Bureau was quite happy with the services of the current webmaster, but the issue was affordability and therefore the need to significantly reduce costs. Although the Bureau would like, if possible, to keep the present webmaster, it must be very attentive to the need to balance the accounts of the Association. To that end, he had started negotiations of the fees with the webmaster and was awaiting their proposal.

The Bureau would keep the Executive Committee updated.

**9) AOB/Miscellaneous**

Pedro de GOUVEIA e MELO indicated that, as regards online activities of the U.A.E, Agustín CRUZ would moderate one the first monthly webinars and the Bureau would liaise with the Executive Committee in the next few weeks.

He also evoked the warm hospitality that Paola TARCHINI always provides to the Executive Committee at this first meeting of the year and expressed the hope that next year we would be able to meet again in person in Milan.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

No one else having asked to take the floor, the meeting closed at 16:45.

Pedro de GOUVEIA e MELO

Pedro de GOUVEIA e MELO  
President

Nicole Hirst

Nicole HIRST  
Secretary General

*Appendices: Consolidated revised Bylaws*



**PROCÈS VERBAL RÉUNION COMITÉ EXÉCUTIF  
29 JANVIER 2021 A` 15 :00 (CET) EN VIDÉOCONFÉRENCE**

**MEMBRES PRESENTS OU REPRÉSENTES**

Pedro de GOUVEIA e MELO

Gabriele DONÀ

Elisabeth de BOISSIEU

Lorenzo CONTI

Jean PATRIMONIO

Nicole HIRST

Rosanna MARZOCCA

Riccardo ABETI

*Gérard ABITOL (par Pouvoir à` Paola TARCHINI)*

Francesco AVOLIO

Francesco ADAVASTRO (par Pouvoir à` Paolo RE)

Cédric BELLWALD

Carlos BOTELHO MONIZ

Lucio CAMALDO

Agustín CRUZ

Anne HILTZER-HUTTEAU

Joë LEMMER

Lamberto LIUZZO

Romain LUTGEN

Maurizio MAZZONI

Crina NEGOITA

Paolo RE

Valentina ROBERTO

Antoni ROMANI

Francesco SAMPERI

Dana SERGHIE

Paola TARCHINI

Bruno TELCHINI

Pierluigi VASILE



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

Les membres du Comité exécutif de l'U.A.E. se sont réunis le vendredi, 29 janvier 2021 à 15 h (CET) en vidéoconférence :

Les points suivants étaient à l'ordre du jour :

1. Congrès de Berlin 2021 - point
2. Bourse UAE 2021 - point
3. Assemblée Générale 2021 - candidatures
4. Activités de l'UAE en ligne pour le premier semestre de 2021
5. Publication des actes du Congrès de Naples - point
6. Révision des statuts de l'UAE - discussion de la proposition révisée et diffusée par le Bureau
7. Procédure interne de l'UAE pour répondre aux demandes d'avis du Conseil national du barreau italien (comme [la proposition du 18 décembre 2020 sur le Piano nazionale di ripresa e resilienza](#))
8. Tarifs du webmaster et fournisseur de services de communication - point
9. Divers

Le Président, Pedro de GOUVEIA e MELO, ouvre la réunion en accueillant chaleureusement tous les participants du Comité exécutif en vidéoconférence.

### **1) Congrès de Berlin 2021 - point**

Pedro de GOUVEIA e MELO rappelle que l'objectif était toujours d'organiser le Congrès 2021 à Berlin, comme discuté lors de la précédente réunion du Comité exécutif. En outre, puisqu'il se peut que le Congrès ne puisse se tenir en personne si tous les participants n'ont pas été vaccinés contre la Covid-19, il devra y avoir un plan d'urgence pour tenir le Congrès virtuellement, en vidéoconférence.

Le Bureau est en train de sélectionner des rapporteurs pour des tables rondes et les contactera au cours des prochaines semaines.

Pedro de GOUVEIA e MELO et Gabriele DONÀ reprendront leurs contacts avec l'Ambassade d'Italie à Berlin pour vérifier si le lieu est toujours disponible.

Le Bureau tiendra le Comité exécutif au courant par courriel probablement vers avril/mai 2021.

### **2) Bourse UAE 2021 -point**

Pedro de GOUVEIA e MELO indique que la bourse 2021 a été mise en ligne ces dernières semaines et que les détails peuvent être sur le site web de l'U.A.E.



Il en appelle aux membres du Comité exécutif pour qu'ils en fassent la promotion auprès de leurs Barreaux et leurs confrères afin d'attirer davantage de candidatures. Il a lui-même contacté cette semaine l'Association du Barreau portugais.

Lorenzo CONTI indique qu'il pourrait être utile d'envoyer à chaque membre du Comité exécutif une image de l'affiche de la bourse pour qu'elle soit envoyée à son association, au Barreau local ou à ses confrères. Tout en notant que la dernière newsletter, envoyée le 19 janvier 2021 à l'ensemble des membres répertoriés dans la base de données de l'U.A.E. comprenait déjà un lien vers l'affiche, Pedro de GOUVEIA e MELO a reconnu qu'il pourrait être utile d'envoyer un courriel dédié aux membres du Comité exécutif, ce qui sera fait dans les prochains jours.

### **3) Assemblée Générale 2021 - candidatures**

Rosanna MARZOCCA présente sa candidature pour l'organisation de l'Assemblée Générale en novembre 2021 à Bari, dans les Pouilles. Elle proposera les thèmes scientifiques pour l'Assemblée Générale lors de la prochaine réunion du Comité exécutif.

Le Comité exécutif remercie son initiative et approuve à l'unanimité la candidature de Bari.

### **4) Activités de l'UAE en ligne pour le premier semestre de 2021**

Pedro de GOUVEIA e MELO invite Lorenzo CONTI à présenter au Comité exécutif les idées du Bureau pour encourager les contacts virtuels au sein de l'Association dans les prochains mois, puisque les membres ne pourront pas se réunir en personne.

Le Bureau a en effet discuté des initiatives possibles qui pourraient être prises pour rester en contact et rester ensemble cette année avant que les membres de l'Association puissent se réunir en personne.

Lorenzo CONTI indique que la proposition du Bureau est de tenir une série de webinaires/réunions tous les 1-2 mois sur différents sujets (spécifiques et généraux) tels que les questions touchant notre profession - par exemple, la façon de traiter les honoraires pendant la pandémie ; comment diriger un cabinet d'avocats pendant une pandémie. Des intervenants externes seraient également invités.

Les réunions se tiendront via MS TEAMS et dureront chacune environ 1 à 1,5 heures.

Une proposition pour ces réunions sera distribuée au Comité exécutif. Les webinaires débuteront à la fin de février/mars 2021.

Pedro de GOUVEIA e MELO ajoute que les réunions sont ouvertes à tous les membres de l'Association, et qu'il s'agirait de discussions informelles modérées par un membre du Comité exécutif. Agustín CRUZ a proposé de modérer l'un des premiers webinaires.

L'initiative est approuvée à l'unanimité par le Comité exécutif.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

## 5) Publication des pièces du Congrès de Naples - point

Gabriele DONÀ indique que les travaux du Congrès de Naples ont été envoyés aux éditeurs l'année dernière et que leur publication est en cours. Il suit la situation avec Pedro de GOUVEIA e MELO et Claude BONTINCK.

Gabriele DONÀ précise qu'il espère avoir de bonnes nouvelles à ce sujet le mois prochain.

## 6) Révision des statuts de l'UAE - discussion de la proposition révisée et envoyée par le Bureau

Pedro de GOUVEIA e MELO résume ce que le Bureau a fait depuis 2019: il avait soumis un premier projet de statuts révisé lors de la réunion du Comité exécutif à Milan en janvier 2020. Les commentaires sur le projet ont ensuite été consolidés par Joë LEMMER au nom des Présidents d'honneur. Le Bureau a examiné leurs commentaires en détail et a adapté sa révision proposée pour tenir compte de l'opinion des Présidents d'honneur. Au début de cette semaine, le Bureau a distribué des versions des statuts (anglais et français).

Il souligne que les principaux objectifs de l'examen sont les suivants :

- adapter les Statuts à la réalité de l'Association.
- harmoniser le libellé des versions anglaise et française.
- clarifier la participation des Présidents d'honneur.

Il s'en est suivi un débat sur les articles suivants des statuts révisés proposés : articles 3 c), 5.1 et 5.5, 6.2- 6.5 et 6.12, 7.4 et 7.6 et 9.2.

Au cours de ces discussions, il y a eu des interventions de Riccardo ABETI, Elisabeth de BOISSIEU, Carlos BOTELHO MONIZ, Agustín CRUZ, Pedro de GOUVEIA e MELO, Joë LEMMER, Paola TARCHINI, et de Bruno TELCHINI qui a félicité le Bureau des travaux réalisés sur le projet révisé, qu'il considérait comme très équilibré.

Le Comité exécutif devra approuver les statuts révisés, avant de les soumettre à l'Assemblée Générale qui serait convoquée, si possible à Berlin, ou s'il n'était pas possible de se réunir en personne à Berlin, à l'Assemblée Générale de Bari.

Elisabeth de BOISSIEU a dit qu'elle apporterait d'autres modifications aux statuts proposés le reflétant les commentaires mentionnés ci-dessus. Elle fera parvenir au Comité exécutif un projet révisé par courriel dès que possible, sur lequel les Membres seront appelés à faire part de leurs observations par écrit. Elle propose que les statuts révisés soient approuvés par le Comité par le biais de la procédure écrite.

Le Comité a approuvé à l'unanimité cette procédure.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

## 7) Procédure interne de l'UAE pour répondre aux demandes d'avis du Conseil National du Barreau Italien (comme [la proposition du 18 décembre 2020 sur le Piano nazionale di ripresa e resilienza](#))

Rosanna MARZOCCA rappelle qu'elle avait été déléguée par l'U.A.E. pour des relations avec le C.N.F. italien. À ce titre, elle propose la création d'un groupe de travail chargé de présenter les avis de l'U.A.E sur les questions soulevées par le C.N.F. qui est le comité des associations d'avocats les plus représentatives d'Italie.

Elle propose que Lucio CAMALDO, Gabriele DONÀ et Paolo RE fassent partie de ce groupe de travail, qui sera coordonné par Rosanna MARZOCCA, pour traiter des questions exclusivement liées au droit italien. Ils discuteront des questions soulevées par le C.N.F. qui nécessitent une réponse et présenteront une proposition de réponse au Bureau pour approbation.

Francesco AVOLIO a également dit qu'il voulait faire partie de ce groupe de travail.

Paola TARCHINI et Bruno TELCHINI ont remercié Rosanna MARZOCCA au nom du Comité exécutif pour l'excellent travail à ce sujet.

Le Comité exécutif a approuvé à l'unanimité cette proposition.

## 8) Tarifs du webmaster et fournisseur de services de communication - ajournement

Pedro de GOUVEIA e MELO indique que le Bureau est plutôt satisfait des services de l'actuel webmaster, mais que la question était l'accessibilité financière et, par conséquent, la nécessité de réduire considérablement les coûts. Le Bureau voudrait, si possible, garder le webmaster actuel, mais il faut être très prudent quant à la nécessité d'équilibrer les comptes de l'Association. A cette fin, il a entamé des négociations sur les coûts avec le webmaster et attend leur proposition. Le Bureau tiendra le Comité Exécutif au courant.

## 9) Divers

Pedro de GOUVEIA e MELO indique qu'en ce qui concerne les activités en ligne de l'U.A.E, Agustín CRUZ modérera l'un des premiers webinaires mensuels, et que le Bureau sera en contact avec le Comité exécutif dans les semaines à venir.

Il évoque enfin l'hospitalité chaleureuse que Paola TARCHINI offre traditionnellement au Comité exécutif lors de cette première réunion de l'année, et exprime l'espoir que l'année prochaine on pourra se réunir en personne à Milan.



Union des Avocats Européens  
European Lawyers' Union

Personne d'autre n'ayant demandé à prendre la parole, la réunion se termine à 16.45.

*Pedro de Gouveia Melo*

Pedro de GOUVEIA ET MELO  
Président

*Nicole Hirst*

Nicole HIRST  
Secrétaire Général

Annexe :

- *Projet de modification - statuts coordonnés*